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VOORZITTER : de heer J. Laverge 

— De interpellatie wordt gehouden 
om 14.25 uur 

Interpellatie van de heer L. Barbé 
tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, 
Energie en Externe Betrekkingen, 
over het Vlaamse energiebeleid 

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Barbé tot de 
heer Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, 
Vlaamse minister van Economie, 
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie 
en Externe Betrekkingen, over het 
Vlaamse energiebeleid. 

De heer Barbé heeft het woord. 

De heer L. Barbé : Mijnheer de 
voorzitter, mijnheer de minister-pre-
sident, collega's, de regeringsverkla-
ring en de beleidsbrieven van de 
Vlaamse regering bevatten terecht 
een aantal belangrijke punten inzake 
energiebeleid. Met deze interpellatie 
wens ik te weten te komen hoever 
we staan na twee jaar beleid van 
deze Vlaamse regering : wat is er ge-
daan, wat is er niet gedaan, wat moet 
er dringend gebeuren. 

In een tweede deel van mijn inter-
pellatie wil ik het hebben over de rol 
van het Vlaamse gewest met betrek-
king tot het CO2-reductieplan. 

In de regeringsverklaring van 28 ja-
nuari 1992 lezen we : "De Vlaamse 

regering zal in haar energiebeleid 
hoge prioriteit verlenen aan ratio-
neel energiegebruik". Dat is uiter-
aard een terechte doelstelling. Een 
rationeel energiegebruik bespaart 
niet enkel op leefmilieu en grond-
stoffen, maar is ook financieel een 
goede zaak. 

Uit het federale CO2-reductieplan 
blijkt ondubbelzinnig dat zelfs een 
forse CO2-taks niet voldoende is. Er 
is dus absoluut nood aan een dras-
tisch REG-beleid om de doelstellin-
gen te bereiken. Mijnheer de minis-
ter-president, wat heeft uw regering 
ondernomen met het oog op een ra-
tioneel energiebeleid ? Eigenlijk 
hebben we er niet zoveel van ge-
merkt, maar misschien kunt u ons 
toch resultaten voorleggen. 

Minister-president L. Van den Bran-
de : Wij werken vaak in stilte. 

De heer L. Barbé : Mijnheer de mi-
nister-president, ik twijfel er niet aan 
dat uw antwoord duidelijkheid zal 
brengen. In die regeringsverklaring 
van 1993 lezen we verder : "Het 
Vlaams energiebeleid zal uitge-
bouwd worden rond een reeks prio-
ritaire acties, onder meer op het vlak 
van informatie en sensibilisering, uit-
bouw van een energie-informatiesys-
teem, afsluiten van convenanten, het 
VLIET-programma". Wat is er van 
de prioritaire acties terechtgeko-
men ? 

Mijnheer de minister-president, in 
uw beleidsbrief 1994 lezen we : "Ik 

wens in 1994 een convenant af te slui-
ten met de energiedistributiesector 
waarin een tastbare inspanning voor 
rationeel energieverbruik wordt af-
gesproken". Het instrument van het 
convenant roept bij mij al vragen op 
van politiek-ideologische en juridi-
sche aard. Hebben deze convenan-
ten iets te maken met de milieube-
leidsovereenkomsten die we van-
daag in openbare vergadering be-
spreken of gaat het om nog een 
ander beleidsinstrument ? Boven-
dien kan de overheid maar een be-
leidsinstrument gebruiken als dat 
past in een ruimer beleidskader en 
dat ontbreekt volgens mij. In zijn ad-
vies van 20 oktober 1993 stelde de 
SERV dat het voornemen in ver-
band met het convenant voorbarig is 
zolang er geen beleidskader is. Mijn-
heer de minister-president, waar 
blijft dat beleidskader ? Wat denkt u 
van het convenant met de energie-
distributiesector ? Zijn er al gesprek-
ken gevoerd en is er al een resultaat 
geboekt ? 

Een ander punt van de beleidsbrief 
1994 gaat over het Controlecomité. 
Ik lees het even voor : "Het Vlaams 
Gewest moet volwaardig kunnen 
deelnemen aan de werkzaamheden 
van het Controlecomité voor de 
Elektriciteit en het Gas". Het prij-
zenbeleid is inderdaad een essentieel 
instrument voor een rationeel ener-
giegebruik. Het huidige beleid werkt 
meer de energieverspilling dan de 
energiebesparing in de hand. On-
langs vernam ik dat er een ontwerp- 
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akkoord — eindelijk na twee jaar — 
tot stand is gekomen om de gewes-
ten nauwer te betrekken bij het Be-
perkt Comité. Is dat ontwerpak-
koord intussen goedgekeurd. 

In de beleidsbrief 1994 wordt ook 
aangekondigd dat het VLIET-pro-
gramma in het najaar 1993 wordt op-
gestart. Welke resultaten heeft dit 
programma opgeleverd ? 

Vorig jaar ging ook het Vlaams ener-
gieoverleg het zogenaamd VLEO 
van start, maar de milieubewegingen 
werden hierbij niet geconsulteerd, 
wat mij heeft doen opkijken. Er is 
een vergadering geweest in het voor-
jaar. Volgens de SERV is het VLEO 
een overleginstrument ad hoc. Ik 
heb geen duidelijk zicht op de doel-
stellingen en de werking. Mijnheer 
de minister-president, kunt u ons 
hierover wat meer uitleg verstrek-
ken. 

Ik heb weinig gemerkt van een uitge-
werkt energiebeleid zowel inzake be-
leidskader als inzake uitgewerkte 
doelstellingen, rationeel energiege-
bruik, convenanten enzovoort. Van 
de intenties in de regeringsverkla-
ring en in de opeenvolgende beleids-
brieven die overigens niet spectacu-
lair waren, is weinig terechtgeko-
men. 

Dan wil ik het hebben over het CO2-
reductieplan. Ons land heeft er zich 
toe verbonden de CO2-uitstoot tus-
sen 1990 en 2000 met 5 percent te 
verminderen. Dit is een minimum en 
volstaat zelfs niet om het broeikasef-
fect te voorkomen of te beperken. 

Een eerste belangrijke vraag is of de 
Vlaamse regering achter die doel-
stelling staat. De medewerking van 
de Vlaamse regering aan het federa-
le CO2-reductieplan is nogal stroef 
verlopen. Voor mijn vraag van 12 
november 1993 aan de minister-presi-
dent werd ik doorverwezen naar de 
ministers van Leefmilieu en Ver-
keer. Minister De Batselier verwees 
mij op zijn beurt naar de minister 
van Openbare Werken en Vervoer 

en de minister van Openbare Wer-
ken haalde een paar excuses aan 
voor het laattijdig doorgeven van in-
formatie aan het federale niveau. 
Kortom van coördinatie was er wei-
nig sprake. Op een bepaald moment 
moest het federale niveau zelfs toe-
geven dat het informatie had ontvan-
gen van het Brusselse en het Waalse 
Gewest, maar nog niet van het 
Vlaamse Gewest. Zoiets kan toch 
niet. 

Uit een studie van het VITO inzake 
de inventaris van oktober 1993 van 
de CO2-emissies bleek dat het 
Vlaamse Gewest niet eens over de 
nodige gegevens beschikt om zo'n 
studie te maken en hiervoor inlich-
tingen moet opvragen bij het "Insti-
tut wallon". De trage procedure in-
zake de medewerking aan het CO2-
reductieplan toont aan dat er weinig 
Schwung zit in het Vlaamse energie-
beleid zowel wat uw bevoegdheden 
betreft, mijnheer de minister-presi-
dent, als wat de coördinatie tussen 
de verschillende Vlaamse ministers 
en hun departementen aangaat. 

Hoe wordt tegemoetgekomen aan de 
problemen die het VITO signaleert ? 
Heeft de Vlaamse regering nu al een 
advies uitgebracht inzake het federa-
le CO2-reductieplan ? 

Volgende week is er een Interminis-
teriële Leefmilieuconferentie waar 
dat punt op de agenda zal staan. 
Graag vernam ik welk standpunt 
daar door het Vlaamse Gewest zal 
worden verdedigd. 

Mijnheer de minister-president, 
naargelang uw antwoord zal ik al 
dan niet een motie indienen. 

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord. 

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, ter at-
tentie van de heer Barbé wil ik enke-
le punten op een rij zetten. Mede op 
vraag van zijn fractie roffelen wij 
niet altijd op de grote trom maar 
gaan wij over tot actie. Dat dit het 
geval is zal uit mijn antwoord blij-
ken. 

Ten eerste, wat het VLEO betreft 
kan ik zeggen dat er concrete resul-
taten in zicht zijn. De eerste doelstel-
ling was een overleg over de vormge-
ving van het beleid met als probleem 
in 1994 een convenant met de ener-
gie- en distributiesector waarin tot 
een tastbare inspanning voor ratio-
neel energiegebruik wordt aange-
spoord. 

Dit overleg wordt voortgezet in het 
Vlaamse energieoverleg onder im-
puls van de Administratie Econo-
mie, Bestuur Natuurlijke Rijkdom-
men en Energie. Zowel met de ener-
giesector elektriciteit en gas, met de 
petroleumsector als met de industrie 
is er actief en intens overlegd. Men 
kan discussiëren over de benadering 
van de convenanten. Ook hier, zoals 
in andere domeinen, moet men, wil 
men resultaten boeken, met de ver-
antwoordelijken op het terrein tot 
goede afspraken komen. Het is niet 
enkel met dirigistische regels dat 
men tot resultaten zal komen. De 
convenant is de meest duurzame 
basis om resultaten te boeken. In het 
overleg is nu reeds duidelijk dat de 
energiesector bereid is zich door een 
vrijwillige overeenkomst tot een ern-
stige inspanning tot REG te verbin-
den. Er wordt over een concrete 
tekst overleg gepleegd waarin we-
derzijdse verbintenissen liggen ver-
vat. Dat dit overleg in 1994 daadwer-
kelijk tot resultaten zal leiden blijkt 
uit het feit dat één belangrijke part-
ner namelijk Electrabel zich op 16 
mei jongstleden bereid heeft ver-
klaard om zich te verbinden tot een 
vermindering van de CO2 uitstoot 
met 5 procent tegen het jaar 2000. 
Hiermede wordt aangetoond dat dit 
de juiste aanpak is om tot resultaten 
te komen. Het vooropstellen van 
ambitieuze doelstellingen om vervol-
gens via overleg en consensus de 
economische agenten uit te nodigen 
en te brengen tot vrijwillige acties, 
geeft duurzamer resultaten dan wet-
ten, decreten of besluiten. 

Buiten het bestek van de interpella-
tie wil ik even het volgende zeggen. 
Ook in verband met het probleem 
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Van den Brande 
van de mest is het belangrijk dat de 
sector engagementen aangaat. Dat 
wil niet zeggen dat de overheid de 
keuzes niet moet maken en de prio-
riteiten niet moet aangeven. Ik ge-
loof niet in de "regelities" die on-
middellijk de wereld veranderen. 

Mijnheer de voorzitter, ik ben bereid 
om in het najaar onmiddellijk na het 
reces in de commissie verslag uit te 
brengen over de werkzaamheden en 
de eerste resultaten van het VLEO. 

Het tweede punt handelde over de 
betrokkenheid van het Controleco-
mité die moet worden versterkt. 
Omdat de rentabiliteit van REG-
projecten zoals warmte-krachtkop-
peling in belangrijke mate bepaald 
wordt door de prijs die verkregen 
wordt voor de geleverde elektriciteit 
en de prijs die betaald wordt voor de 
grondstof, moet het Vlaamse Gewest 
vanzelfsprekend versterkt kunnen 
deelnemen aan de werkzaamheden 
van het Controlecomité van de elek-
triciteit- en gassector. Mijn doelstel-
ling wordt grotendeels verwezenlijkt 
daar er in de toekomst bijkomende 
vertegenwoordigers van de Vlaamse 
regering deel zullen uitmaken van 
het Controlecomité. De laatste hand 
wordt gelegd aan deze noodzakelijke 
gewestelijke betrokkenheid. Ik hoop 
dat eerstdaags het samenwerkings-
akkoord ter zake kan worden geslo-
ten. Er is een akkoord dat twee ver-
tegenwoordigers van het Vlaamse 
Gewest zullen deelnemen aan het 
Controlecomité. 

Ten derde, VLIET dat specifiek op 
de bedrijven is gericht, een program-
ma voor de ondersteuning van tech-
nologisch onderzoek en ontwikke-
ling voor energietechnologieën ter 
waarde van 600 miljoen frank, is 
volop in uitvoering langs het IWT. 
Het is niet omdat wij daarover geen 
spektakel maken dat er niets ge-
beurt. 

Ten vierde, in verband met het 
VITO wil ik het volgende zeggen. In 
de   beheersovereenkomt   1994-1998 

tussen het Vlaamse Gewest en de 
Vlaamse Instelling voor Technolo-
gisch Onderzoek krijgt deze instel-
ling een belangrijke opdracht rond 
onderzoek en demonstratie inzake 
rationeel energiegebruik. Dat ge-
beurt voor het eerst. Voordien werd 
er op dat vlak geen enkel initiatief 
genomen. Die eerste stap is van 
groot belang. Langs VITO wordt 
deelgenomen aan diverse Europese 
en internationale programma's voor 
de verspreiding van de REG- tech-
nieken en -technologieën. Ik denk 
ondermeer aan KADET van het in-
ternationaal energieagentschap. In 
samenspraak met vice-minister pre-
sident De Batselier werd aan het 
IWT gevraagd om in wisselwerking 
met het VITO een Vlaams energie-
informatiesysteem op te zetten ten 
behoeve van het beleid en de indus-
trie. 

Mijnheer de voorzitter, u herinnert 
zich dat in het expansiedecreet eco-
logiesteun een belangrijk onderdeel 
is. Dat wil zeggen dat onder meer in-
vesteringen in warmtekrachtkoppe-
ling en andersoortige energiebespa-
rende uitrustingen in bedrijven 
volop door een ecologiesteun wor-
den gesubsidieerd tot 15 procent van 
het investeringsbedrag. Belangrijk is 
dat deze steun niet onderworpen is 
aan beperkingen en geldt voor alle 
ondernemingen, zowel kleine, mid-
delgrote als grote. Daar de steun bij-
zonder selectief is en nog enkel kan 
worden verleend aan strategisch be-
langrijke investeringen kunnen wij 
besluiten dat onze aanpak coherent 
is. 

Ten vijfde, een belangrijk element in 
het REG-beleid dat weinig media-
aandacht krijgt maar zeer efficiënt is, 
is de bevordering van de zogenaam-
de demonstratieprojecten. Een expe-
riment dat belangrijke mogelijkhe-
den biedt is dat van de hybride bus-
sen, wat wil zeggen dat zij rijden op 
elektriciteit én op diesel én op aard-
gas. Er zijn nog andere vormen van 
hybride benaderingen maar die zijn 
niet onmiddellijk van toepassing op 
rationeel energiegebruik. 

In verband met een juridisch kader 
voor de valorisatie van nieuwe ener-
giebronnen kan ik zeggen dat be-
langrijke impulsen uitgaan naar de 
eventuele exploitatie van metaangas 
uit de steenkoollagen van het Kem-
pens bekken. Het door mij opgestarte 
pilootproject waarin de economische 
haalbaarheid wordt nagegaan van 
de technologie van winning van 
metaan is zo ver gevorderd dat wel-
dra de eerste besluiten kunnen wor-
den getrokken. Omdat de privé-sec-
tor haar interesse reeds duidelijk te 
kennen gaf, bereidt mijn administra-
tie een nieuwe regelgeving inzake 
vergunningen en concessies voor ex-
ploitatie voor. Dit werk is omwille 
van de omvang ervan nog niet afge-
rond maar wordt voortgezet. Het 
volgend punt dat ik onder de aan-
dacht breng, is het isolatiedecreet. U 
zult het zich herinneren dat wij reeds 
in 1992 implementatie gegeven heb-
ben aan het isolatiedecreet, dat nog 
moest worden uitgevoerd. Dit de-
creet wordt gehandhaafd en verder 
toegepast. Daarbij wordt vooral aan-
dacht geschonken aan de reële con-
trole op de naleving ervan. 

Mijnheer de voorzitter, ik heb op die 
manier willen aantonen dat er op tal 
van domeinen zaken worden voort-
gezet en nieuwe initiatieven worden 
genomen. Ik ben ervan overtuigd dat 
dit resultaten zal opleveren. Na de 
zomervakantie zullen we voldoende 
gevorderd zijn, zodat ik uw commis-
sie opnieuw kan informeren over het 
VLEO-overleg. Ik blijf geloven in 
overleg om resultaten te bereiken. 

Een tweede belangrijke vraag van de 
heer Barbé is of het Vlaams Gewest 
staat achter de op het federale vlak 
vooropgezette doelstelling inzake 
CO2-reductie. 

Ik wijs er op dat er tussen het REG-
beleid en de CO2-reductie geen ab-
solute gelijklopendheid bestaat. 
Beide benaderingen hebben met me-
kaar te maken, maar zijn niet perfect 
uitwisselbaar. Ik benader dit pro-
bleem methodologisch, vanuit de ab-
solute zorg voor een rationeel ener-
giegebruik. Ik wijs er eveneens op 
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dat niet elke CO2-vriendelijke oplos-
sing verantwoord is vanuit het stand-
punt "rationeel energiegebruik". 
Daar kan geen discussie over zijn. 
De Vlaamse Regering staat uitdruk-
kelijk achter deze ambitieuze doel-
stelling wanneer de economische 
agenten ze door hun vrijwillige me-
dewerking realiseren. Deze aangele-
genheid is gekoppeld aan het Vlaam-
se energie-overleg. Een niet onbe-
langrijke intentieverklaring in dat 
overleg is dat de 5 percent-reductie 
moet worden gehaald. 

De heer Barbé had het vervolgens 
over de relatie met het federale 
CO2-reductieprogramma. Wij heb-
ben een sterk uitgewerkt CO2-re-
ductieplan voorbereid. Deze voorbe-
reiding is gebeurd onder mijn coör-
dinatie. Er werden een reeks goede 
gesprekken gevoerd tussen alle be-
trokken Vlaamse kabinetten. Wij 
zullen ons volgende week uitspreken 
over dit plan, zodat het formeel kan 
worden aangereikt in het geplande 
interministeriële overleg. Een crucia-
le vraag aan de federale regering en 
aan de Europese overheden is de 
wijze van aanwending van de in het 
vooruitzicht gestelde energieheffing. 
Een daarmee verbonden zorg die in 
het VLEO-overleg uitdrukkelijk 
naar voren is gebracht, heeft betrek-
king op de competitiviteitspositie 
van het Vlaamse bedrijfsleven. 

Een volgende vraag heeft betrekking 
op de CO2-inventaris. Deze inventa-
ris was en is wel degelijk beschik-
baar. In mijn opdracht heeft het 
VITO in oktober 1993 een CO2-in-
ventaris opgemaakt voor het Vlaams 
Gewest. Dit was absoluut noodzake-
lijk omdat de inventarissen die op 
een hoger vlak waren gemaakt soms 
te hoge emissiewaarden opgaven 
voor het Vlaamse Gewest. Het komt 
er nu op aan de eerste oefening van 
het Vito te verifiëren door een uitge-
breide bevraging op het terrein. Het 
leek mij aangewezen met deze vrij 
kostelijke — dat is onvermijdelijk — 
en niet noodzakelijk foutloze fase te 
wachten tot na de afronding van een 

eerste, zij het wat algemene schema-
tische inventarisering. 

Ik wil het ook nog even hebben over 
de coördinatie. Er is in de Vlaamse 
regering slechts één minister be-
voegd voor het energiebeleid, en dat 
ben ik. De samenspraak tussen de 
verschilende ministers die bij het 
energiebeleid betrokken zijn ver-
loopt in uitstekende omstandighe-
den, zoals blijkt uit de werkzaamhe-
den van de interkabinettengroep die 
het CO2-plan heeft voorbereid. Tus-
sen de federale regering en de rege-
ringen van de deelstaten verloopt 
het overleg langs de desbetreffende 
interministeriële conferentie. Het 
"ambtelijke spiegelbeeld" van dit 
politieke overleg is de Inover-groep. 
De samenspraak en onderlinge coör-
dinatie verlopen naar mijn mening 
op een bevredigende wijze. 

Uit de verschillende elementen die 
ik heb aangereikt, blijkt dat wij een 
en ander rustig en onverdroten ver-
der afhandelen. 

De voorzitter : De heer Barbé heeft 
het woord. 

De heer L. Barbé : Mijnheer de 
voorzitter, ik dank de minister voor 
zijn antwoord. Ik heb toch nog een 
aantal bedenkingen. Ik neem aan dat 
er rustig is gewerkt, maar bij "onver-
droten" zet ik toch een vraagteken. 

Ik hoorde de minister-president im-
mers verschillende keren zeggen dat 
een en ander nog niet is afgerond, 
dat men er nog mee bezig is. Ik kijk 
bijvoorbeeld uit naar het tussentijds 
verslag inzake het VLEO en de con-
venanten. Inmiddels is men daarmee 
al wel meer dat twee jaar bezig. Men 
mag dan toch al wel een aantal resul-
taten verwachten. 

Mijn probleem met convenanten is 
dat er een vetorecht wordt gegeven 
aan een bepaalde sector voor zaken 
van algemeen belang. Men mag pra-
ten met iedereen, maar de politici 
hebben de eindverantwoordelijk-
heid. 

Ik hoor dat het Vliet-programma 
volop in uitvoering is. Dat lijkt mij 
nogal evident, want het VLIET be-
staat ondertussen al drie jaar. Ik 
dacht dat een aantal projecten al in 
de start- of in de ontwikkelingsfase 
was. Het zou interessant zijn om, te-
samen met het tussentijds verslag, 
ook een lijst te ontvangen van de 
projecten van het Vliet die inmiddels 
zijn goedgekeurd en opgestart. 

Inzake het rationeel energiegebruik 
heb ik niets gehoord over de infor-
matie- en sensibiliseringscampagnes 
ten behoeve van de particulieren en 
de KMO's. 

Mijnheer de minister-president, ik 
heb nog een vraag in verband met de 
doelstelling van de (X>2-reductie. U 
zegt dat u akkoord gaat met de be-
wuste 5 percent-reductie wanneer de 
economische agenten ze vrijwillig 
verwezenlijken. Maakt u die doel-
stelling afhankelijk van het al dan 
niet instappen in een scenario van 
economische actoren ? U maakt 
daarmee een politieke doelstelling 
totaal afhankelijk van de vrijwillige 
inzet van een aantal gesprekspart-
ners in het debat. Dat kan volgens 
mij niet. Graag kreeg ik een ondub-
belzinnig antwoord. Ik heb de jong-
ste twee jaar heel wat gehoord over 
de Vlaamse verankering van het 
energiebeleid. Op dat vlak hebt u 
wel een offensief beleid gevoerd. Ik 
heb echter te weinig gehoord over 
het inhoudelijk beleidskader, de 
doelstellingen, de structurele zaken. 
Ik zal dan ook een motie indienen. 

De voorzitter : De heer Dielens 
heeft het woord. 

De heer F. Dielens : Mijnheer de 
voorzitter, het Vlaamse energiebe-
leid kan niet zomaar in enkele minu-
ten worden geanalyseerd. 

Ik dank de minister-president voor 
het overzicht dat hij gegeven heeft. 
Ik zal niet meer op alle elementen 
terugkomen. Daarvoor zijn er nog 
andere gelegenheden. Ik zal mij be-
perken tot enkele punten die mij in 
het oog gesprongen zijn, onder meer 
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Dielens 

het rationeel energiebeleid dat toch 
de steunpilaar is van het Vlaams 
energiebeleid, de warmtekrachtkop-
peling, de verankeringsproblematiek 
met betrekking tot de energie, de 
CO2-reductie en tenslotte over de 
alternatieve energiebronnen. 

Bij de aanmoediging van de warmte-
krachtkoppeling wordt onze aan-
dacht herhaaldelijk gevestigd op het 
prijzenbeleid — niet in het minst 
door de minister-president — via 
een volwaardige vertegenwoordiging 
van het Vlaamse Gewest in het Con-
trolecomité waarin wij participeren 
inzake het prijzenbeleid. 

Ik ken uiteraard het verschil inzake 
verantwoordelijkheden van het fede-
rale en het gewestelijke niveau met 
betrekking tot het prijsbeleid. De 
minister-president heeft daarnet de 
aanmoediging van de warmtekracht-
koppeling gesitueerd, vooral dan 
met het oog op de investeringen, 
maar volgens mij kunnen wij via het 
beïnvloeden van het prijsbeleid, nu 
het Gewest deel zal uitmaken van 
het Controlecomité, de warmte-
krachtkoppeling sterk aanmoedigen. 

Dan wil ik ook nog even terugko-
men op het verankeringsdebat waar 
we de jongste tijd nog al eens mee 
geconfronteerd werden in het kader 
van het debat rond de NIM, Electra-
bel, Distrigas, enzovoort. Wij heb-
ben vaak de indruk dat het energie-
probleem louter vanuit economisch 
oogpunt wordt bekeken. Zo vrezen 
wij ook dat de participatie van ge-
meenten in Distrigas ook weer door 
uitsluitend economische overwegin-
gen is ingegeven en een averechts ef-
fect zal hebben. Het economische 
rendement is belangrijker dan het 
rationeel energiegebruik. Mijnheer 
de minister-president, valt een ratio-
neel energiegebruik te verzoenen 
met de participatie van de gemeen-
ten in de verankeringsstrategie die 
ons de jongste tijd bezighoudt ? 

Ik heb vernomen dat Electrabel zich 
ertoe verbindt ten opzichte van 1990 

de CO2-emissies tegen het jaar 2000 
met 5 percent te reduceren. Mijn-
heer de minister-president, uw kabi-
netsmedewerker heeft dit overigens 
in zijn slottoespraak op de conferen-
tie voor energie van 19 en 20 mei be-
vestigd. Anderzijds hoor ik dat het 
binnen Electrabel rommelt met be-
trekking tot de haalbaarheid van dat 
engagement. Mijnheer de minister-
president, handhaaft Electrabel zijn 
engagement ? Geen onbelangrijke 
vraag, dacht ik, als men het aandeel 
van Electrabel in de elektriciteitssec-
tor kent. Als Electrabel zijn engage-
ment wil nakomen, dan kunnen we 
hoera roepen, want dan weten we 
dat we de norm zullen halen. Als u 
mij vandaag een bevestigend ant-
woord geeft, dan moet ik mijn me-
ning over Electrabel herzien en zal 
het in mijn achting stijgen. 

De minister-president heeft bij een 
andere gelegenheid bedenkingen 
geuit over het rapport inzake het 
CO2-reductiebeleid dat de federale 
overheid aan de Europese Unie 
heeft bezorgd. Mijnheer de minister-
president, zal het Vlaamse Gewest in 
staat zijn om een nauwkeurige ener-
giebalans voor te leggen die moet 
dienen als uitgangsbasis voor een 
CO2-emissieinventaris ? 

Tot slot wil nog even stilstaan bij het 
bezoek dat onze Commissie bracht 
aan IMEC waar ons is bevestigd dat 
ons land in het begin van het jaar 
2000 voor 20 percent van ons elektri-
citeitsgebruik op alternatieve ener-
giebronnen zou kunnen rekenen. Ik 
dring er bij de minister-president op 
aan om hieraan mee te werken, want 
dat is zeker en vast een stap in de 
richting van rationeel energiever-
bruik. 

De voorzitter : De heer De Clerck 
heeft het woord. 

De heer S. De Clerck : Mijnheer de 
voorzitter, het verheugt mij dat de 
minister-president pleit voor een 
debat over de energieproduktie naar 
aanleiding van een tussentijdse eva-
luatie. Energie is op zich al belang-
rijk, maar het houdt bovendien ver- 

band met vervoer, verkeer, met eco-
nomische structuren, met consumen-
tengedrag, met wetenschappelijk on-
derzoek enzovoort. Het debat dat 
wij vandaag hebben gehad, is dus 
zeker niet uitgeput. Het moet wor-
den voortgezet. 

Bovendien speelt Vlaanderen een 
steeds belangrijkere rol in het ener-
giedebat omdat het ter zake meer 
verantwoordelijkheden heeft gekre-
gen, bijvoorbeeld in het Controleco-
mité. Door deze toenemende verant-
woordelijkheid zullen wij echter 
kleur moeten bekennen. 

Het verankeringsdebat is zeer be-
langrijk voor onze energiebevoorra-
ding. De inspanningen van de 
Vlaamse regering ter zake zijn inder-
daad belangrijk. Spijtig genoeg zijn 
ze nog niet gefinaliseerd. Hopelijk 
komt het er wel van. Ik steun alle in-
spanningen van de Vlaamse regering 
om betrokken te worden bij dit 
debat en om de Vlaamse belangen te 
verdedigen. Voorts deel ik de be-
zorgdheid van de heer Dielens om-
trent de participatie van de gemeen-
ten. Ook ik ben ervan overtuigd dat 
de gemeenten zich in de eerste plaats 
moeten bezighouden met distributie. 
Dat is hun hoofdopdracht. Zij moe-
ten niet in de plaats treden van de 
economische actoren die instaan 
voor de produktie. Als de gemeen-
ten zich zouden inlaten met de pro-
duktie, bestaat het risico dat zij de 
visie of de plannen van overheid in-
zake gas en elektriciteit gaan door-
kruisen en neutraliseren. 

Vanuit dat oogpunt deel ik het 
standpunt dat een te grote betrok-
kenheid van de gemeenten in de 
produktie of de bevoorrading van de 
energiesector niet is aan te raden. 
Dat probleem moet nu niet verder 
worden uitgespit maar het zijn dos-
siers die vandaag aan de orde zijn. 
Dat belet niet dat wij in het najaar 
hopelijk over de gehele energiepro-
blematiek verder van gedachten 
kunnen wisselen. 

De voorzitter : Ik wil even inpikken 
op wat de heer De Clerck heeft ge- 
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Voorzitter 

zegd. Ik ben verrast over zijn stel-
lingname in verband met de partici-
patie van de gemeenten in de pro-
duktie. 

De gemeenten groeperen zich en 
verzamelen kapitaal om een partici-
patie te nemen in de produktie. Er is 
een beweging op gang gekomen 
waar zij op inspelen. Ik ga akkoord 
met de heer De Clerck waar hij zegt 
dat de gemeenten een dubbel belang 
hebben. Zij hebben er baat bij dat de 
consumptie stijgt want een groot ge-
deelte van hun inkomsten komt van 
de produktiemaatschappijen. Als de 
gemeenten zich in de produktie gaan 
mengen dan is dat goed bekeken van 
Electrabel, want zo bindt zij haar 
klanten aan zich. Het is een mono-
polisering op een omgekeerde ma-
nier. Met de Europese liberalisering 
van de produktie van energie zal 
voor de gemeenten misschien de mo-
gelijkheid ontstaan om elders goed-
kopere energie te kunnen kopen. 
Wij moeten hier zeer voorzichtig 
zijn. Er zou op het vlak van energie-
besparing een omgekeerd effect kun-
nen worden teweeggebracht. 

Mijnheer de minister-president, er 
kan op dit domein nog veel gebeu-
ren. Ik ga het bedrijf niet citeren 
dat recent in de belangstelling is ge-
komen en dat op vele domeinen in-
spanningen doet en adviezen geeft 
om energie te besparen. Wanneer 
wij merken hoeveel miljarden winst 
er kunnen worden gemaakt, ik denk 
hier bijvoorbeeld aan het dossier van 
de NMBS, dan staan wij er over ver-
baasd dat dit niet reeds vroeger is 
gebeurd. Niemand heeft zich met 
deze problematiek bezig gehouden. 
De producenten hebben nooit naar 
besparingen gezocht. Het is normaal 
dat een producent zichzelf geen be-
perkingen oplegt. Zijn belang is zo-
veel mogelijk te produceren en te 
verkopen. Daar moeten de posities 
duidelijk worden herschikt. De ge-
bruiker moet er voor zorgen dat de 
vervuiling van de maatschappij 
wordt tegengewerkt. Er moet op 
worden  gewezen  dat  er  bespaard 

moet worden, bedrijven moeten 
worden gesubsidieerd voor studies in 
verband met hun energiegebruik. Er 
kan nog veel gebeuren. 

Mijnheer de Minister-president, ik 
heb u ook niets horen zeggen over 
de alternatieve mogelijkheden. Uw 
voorganger op het departement Eco-
nomie, minister De Batselier, heeft 
destijds sterk gepleit voor het ge-
bruik van gas, een milieuvriendelijke 
energiebron . Ik hoor daar niets 
meer over. 

Ik ben er over verheugd dat de heer 
Dielens het onderwerp over het ge-
bruik van alternatieve energie heeft 
aangesneden. De resultaten van de 
studies omtrent bijvoorbeeld zonne-
energie moeten worden gebruikt in 
ons energiebeleid. Wanneer wij vrij 
veel geld geven aan IMEC, dan heb-
ben wij ook de plicht om de resulta-
ten te promoten. De 20 procent al-
ternatieve en weinig vervuilende 
energie waarover werd gesproken is 
een belangrijke factor en moet de 
aandacht krijgen van de beleidsver-
antwoordelijken. 

Minister-president Van den Brande : 
Mijnheer de voorzitter, ik kreeg nog 
graag even het woord. 

Mijnheer Barbé, wij gaan elkaar niet 
uitputten met wat wel of niet is ge-
daan. Uit mijn overzicht blijkt dat er 
heel wat dingen gebeuren. Ik krijg 
bijna het gevoel dat u en anderen er 
op aandringen dat ik dringend een 
nieuwe brochure moet uitgeven en 
bus aan bus laten ronddelen. Wan-
neer dat het signaal is vanuit de com-
missie dan ben ik daartoe heel gaar-
ne bereid. Maar ik dacht dat wij van-
uit de overheid wat zorgzamer moes-
ten omspringen met bepaalde be-
leidsinformatie. Ik heb dit signaal 
goed begrepen. Ik zal mijn uiterste 
best doen om daaraan binnen de 
week te verhelpen ! 

In verband met het VLEO kan ik 
het volgende zeggen. Deze zaak 
neemt natuurlijk tijd in beslag. Ik 
heb gezegd dat wij in het najaar 1994 
tot resultaten zouden komen. Wij 

kunnen dat waarmaken. Mijnheer 
Barbé, u beweert dat dit project 
reeds twee en een half jaar loopt. 
Het VLEO is opgestart één jaar en 
geen 2,5 jaar geleden. 

De 600 miljoen frank besteed aan 
het VLIET is een pak goed besteed 
geld. Ik kan u in verband met uw 
vraag om na het reces daarover terug 
van gedachten te wisselen meedelen 
dat ik meer informatie zal geven om-
trent de projecten. Men moet de 
juiste plaatsen zoeken. Ik verwijs 
naar de laatste editie van Flanders 
Technology dat op dit punt heel wat 
informatie heeft verstrekt. 

Mijnheer Dielens, ik ben verheugd 
over uw uiteenzetting. U en ook de 
voorzitter en de heer De Clerck heb-
ben een aantal bijzonder belangrijke 
principiële dingen gezegd. U kan dat 
de verankering of de rol van de over-
heden in de distributie en de pro-
duktie van de nutsvoorzieningen 
noemen. 

Mijnheer de voorzitter, het lijkt mij 
een goed idee, maar daarover beslist 
u, dat wij over veertien dagen over 
dit thema van gedachten wisselen. Er 
zijn heel wat dingen in beweging 
rond de gasdistributieproduktie. De 
basis van de democratie is de ge-
meente. Ik vind echter dat ieder zijn 
rol heeft. De gemeenten hebben hun 
rol te spelen op het vlak van de dis-
tributie. Daaraan is ook een histo-
risch element verbonden. Ik verzet 
mij nog steeds tegen een "newco" 
formule omdat de gemeenten met 
middelen van de gemeenschap parti-
ciperen in het kapitaal en eigenlijk 
enkel diegenen versterken die aan 
de andere kant staan. Daardoor ont-
staat een situatie van rechter en par-
tij. Het is een belangrijk debat. Ik 
deel ten volle de mening van de heer 
De Clerck waar hij zegt dat het 
ogenblik is aangebroken om vanuit 
de Vlaamse Raad aan te geven hoe 
wij de dingen zien. De commissie is 
een nuttige plaats om dit werk te 
doen. 

In het licht van een aantal evoluties 
lijkt het mij nuttig dat wij duidelijk 
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Van den Brande 

ons standpunt bekend maken. Ik 
meen zelfs dat wij daarover, over 
meerderheid en oppositie heen, be-
paalde opvattingen kunnen samen-
brengen. 

Ik heb u reeds gezegd dat de aanwe-
zigheid in het Controlecomité zal 
worden versterkt. Er moeten daar-
voor nog enkele formaliteiten wor-
den vervuld. De heer Dielens heeft 
gelijk als hij zegt dat er nog altijd 
geen duidelijkheid is wat betreft de 
koppeling tussen het rationeel ener-
giegebruik en de kostprijs. Ik kan u 
nu reeds meedelen dat dit thema 
zeker aan bod zal komen. Voor wat 
hoort wat, dat is zo in het bedrijfsle-
ven, thuis en op tal van andere plaat-
sen. 

Voor het opmaken van een energie-
balans zouden wij bijna een enquête 
moeten houden in heel Vlaanderen. 
Dat zou ons een juist inzicht geven 
in de situatie. Dit is een kostelijke 
zaak, maar we willen een goed on-
derbouwde energiebalans opstellen. 

Mijnheer Dielens, u hebt een vraag 
gesteld over de alternatieve energie-
bronnen. Ik kan u bijvoorbeeld zeg-
gen dat wij Soltec, een initiatief dat 
in Imec zeer sterk naar voren komt, 
ten volle steunen. Ik heb mij voorge-
nomen dit project twee keer te be-
zoeken ten einde te kunnen vaststel-
len welke de mogelijkheden zijn. U 
zult zelf vernomen hebben dat de 
verantwoordelijken van het project 
van plan zijn het te voltooien tegen 
het jaar 2000. Op dat moment zal 
men voor het eerst, op een realisti-
sche manier, een alternatieve ener-
giebron kunnen aanboren. 

Ook voor de gasenergie is reeds heel 
wat gebeurd op het terrein. 

Mijnheer de voorzitter, ik vind dat 
het een taak is van de producenten 
te pleiten voor een rationeel energie-
gebruik. Er bestaan een aantal privé-
publicaties die daarop betrekking 
hebben. De overheid moet een aan-
tal impulsen geven, maar ook de be- 

trokkenen zelf hebben een verant-
woordelijkheid. 

Mijnheer De Clerck, de informatie-
evaluatie zal in het najaar gebeuren. 
U hebt een duidelijk onderscheid ge-
maakt tussen de distributierol en de 
produktierol. Ik moet u niet zeggen 
dat een deel van de inkomsten van 
de gemeenten verbonden is aan de 
opbrengst van de energie. 

Ik kan u meedelen dat er spoedig 
wat meer duidelijkheid zal komen 
inzake sommige engagementen of 
ideeën die leven, met name rond de 
taak van de gemeenten of de inter-
communales. 

Tenslotte is er het probleem van de 
gemeenten. Er werd gevraagd naar 
bijkomende acties. Ik ben geen voor-
stander van het verspreiden van bro-
chures in het wilde weg. Hier moet 
een gerichte aanpak komen, op het 
juiste tijdstip. 

Mijnheer Barbé, uw interpellatie 
kwam zeker niet ongelegen. Ik weet 
dat er sneller kan worden gewerkt, 
maar ik probeer zo realistisch moge-
lijk tewerk te gaan. Besluiten en re-
gels zijn hier niet voldoende. Een 
dergelijk dirigisme is aan mij niet be-
steed. 

De voorzitter : de heer Geysels heeft 
het woord. 

De heer J. Geysels : Mijnheer de 
voorzitter, sta mij toe in te gaan op 
de suggestie van de minister-presi-
dent om op korte termijn een debat 
te organiseren in deze commissie 
over de gevolgen van het privatise-
ringsdossier van de NIM en, daaruit 
voortvloeiend, over de eventuele rol 
van de gemeenten in de produktie 
van energieprodukten. Zowel in de 
beleidsbrief van minister De Batse-
lier, die tijdens de vorige regering is 
goedgekeurd, als in de rapporten 
van de heer Verbruggen, voorzitter 
van de MINA-raad, wordt gezegd 
dat het doorknippen van produktie 
en distributie een van de essentiële 
structurele voorwaarden is voor een 
energiebeleid. Daarin spelen de ge-
meenten natuurlijk een cruciale rol. 

Ik verwijs naar wat er op dat vlak ge-
beurt in Nederland en in de Verenig-
de Staten van Amerika. 

Ik vraag de commissie in te gaan op 
de suggestie van de minister-presi-
dent en dit debat nog te voeren voor 
de zomervakantie. Ook minister 
Kelchtermans heeft verschillende 
keren gezegd dat hij geen voorstan-
der was van het inkopen van de ge-
meenten in de produktie. Ik denk 
niet dat ik de heer Kelchtermans on-
recht aandoe met dit vrije citaat. Ik 
meen dat het moment is aangebro-
ken om deze gedachtengang in de 
Vlaamse Raad te verankeren als sig-
naal voor de buitenwacht, namelijk 
enerzijds Electrabel en anderzijds de 
gemeenten. Als dit dossier op deze 
manier wordt behandeld en de ge-
meenten zich gaan inkopen — wat 
de bedoeling is van Electrabel ter 
bescherming van de monopolieposi-
tie ten opzichte van de liberalisering 
van de Europese markt voor de 
energie en de energieprodukten — 
zal het in de toekomst uiterst moei-
lijk worden om voor een aantal as-
pecten nog een echt REG-beleid te 
voeren. 

De voorzitter : Er zijn heel wat ge-
meenten die in de gemeenteraad al 
een beslissing genomen hebben, 
zoals bijvoorbeeld de stad Kortrijk. 

De heer P. Deprez : Mijnheer de 
voorzitter, men tracht de gemeenten 
meer te laten participeren in de dis-
tributie. Nu krijgen de gemeenten 
een forse winst zonder dat ze betrok-
ken worden in de produktie. Er 
wordt een duidelijk onderscheid ge-
maakt tussen de distributie en de 
produktie. U spreekt over de distri-
butie en dat is hier niet ter zake. Het 
gaat over de tendens om de gemeen-
ten ook te betrekken bij de produk-
tie van gas en elektriciteit. 

De heer S. De Clerck : Daarmee wil 
men een 50/50-verhouding realiseren 
in de gemengde intercommunales. 

De heer F. Dielens : Mijnheer de 
voorzitter, ook ik verheug mij over 
het voorstel van de minister-presi- 
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Dielens 
dent om een debat te hebben over 
de produktieproblematiek. 

Mijnheer De Clerck, afgezien van 
het feit of wij nu voor of tegen het 
participeren van de gemeenten in de 
elektriciteitsproduktie zijn, meen ik 
dat er een aantal nieuwe richtingen 
mogelijk zijn, die het onderzoeken 
waard zijn. 

Ik heb er daarstraks al op gewezen 
dat de participatie van de gemeenten 
in de produktie tegenstrijdig kan zijn 
met een rationeel energiegebruik. 
Hoe meer elektriciteit er geprodu-
ceerd wordt, hoe meer de producen-
ten er immers aan verdienen, maar 
niets verplicht er ons toe de belo-
ningsstrategie die we tot nog toe ge-
volgd hebben, verder toe te passen. 
Met wat inventiviteit vinden we mis-
schien een uitweg voor het pro-
bleem, want het gaat ook niet op de 
gemeenten zo maar te verbieden te 
participeren in de produktie. Ik heb 
alleen maar willen wijzen op het risi-
co dat hun participatie inhoudt voor 
een toename van de elektriciteits-
produktie. 

In het kader van een rationeel ener-
gieverbruik en een vermindering van 
de CO2-uitstoot wil ik nogmaals wij-
zen op het belang van het engage-
ment van Electrabel om die uitstoot 
tegen het jaar 2000 te verminderen. 
Mijnheer de minister-president, als u 
dit engagement kunt bevestigen, dan 
mogen wij op onze twee oren slapen, 
maar ik moet u zeggen dat ik daar 
niet helemaal gerust in ben. 

De voorzitter : Minister-president 
Van den Brande heeft het woord. 

Minister-President L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, ik neem 
aan dat we de belofte van Electrabel 
van 16 mei jongstleden au sérieux 
mogen nemen. Gelet op de know 
how waarover Electrabel beschikt, 
neem ik aan dat het niet "uit zijn nek 
kletst". Ik denk zelfs dat die verkla-
ring in de logica van het convenant 
ligt, al geef ik toe dat men erover 
kan discussiëren of het convenant de 

goede weg is. Misschien wordt dit 
engagement de toetssteen. Als het 
toch tot een convenant komt, dan 
kan dit maar geloofwaardig zijn als 
Electrabel zijn engagement inzake 
de reductie van de CO2-uitstoot na-
komt. Ik zal in de komende weken 
nagaan wat er van die belofte terecht 
zal komen. Vandaag kan ik u alleen 
maar een stand van zaken meedelen. 

Met redenen omklede motie 

De voorzitter : Door de heer Barbé 
werd tot besluit van deze interpella-
tie een met redenen omklede motie 
aangekondigd. 

Zij moet uiterlijk 24 uur na de slui-
ting van de vergadering zijn inge-
diend. 

De raad zal zich daarover tijdens de 
volgende plenaire vergadering moe-
ten uitspreken. 

— Het incident wordt gesloten om 
15.30 uur. 

Interpellatie van heer F. Vergote tot 
de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, 
Energie en Externe Betrekkingen, 
over moeilijkheden in de Vlaamse 
tuinbouwsector en de privatisering 
van de promotiebudgetten van de 
NDALTP 

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van heer Vergote tot de 
heer Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, 
Vlaamse minister van Economie, 
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie 
en Externe Betrekkingen, over 
moeilijkheden in de Vlaamse tuin-
bouwsector en de privatisering van 
de promotiebudgetten van de 
NDALTP. 

De heer Vergote heeft het woord. 

De heer F. Vergote : Mijnheer de 
voorzitter, mijnheer de minister-pre-
sident, collega's, de uitvoer van Bel-
gische groenten en fruit, vooral een 
Vlaamse aangelegenheid, is vorig 
jaar met ongeveer ll percent geste-
gen. Deze gunstige evolutie is vooral 
te danken aan een sterke stijging van 
de export van appelen en peren, met 
respectievelijk 213 en 53 percent. 
Daarmee bereikte de Belgische 
groente- en fruitsector een export-
percentage van zowat 40 percent. 

Het gestegen totale exportcijfer ver-
doezelt enerzijds de individuele cij-
fers van een aantal produkten die 
het vorig jaar beduidend slechter 
hebben gedaan. Inderdaad de export 
van tomaten liep vorig jaar terug van 
199.675 ton naar 189.476 ton. Het wit-
loof kende een achteruitgang van 
32.543 ton naar 24.654 ton. 

In verband met de export van toma-
ten kunnen voor 1993 volgende vast-
stellingen worden gedaan. Ten eer-
ste, 94 percent van de export van to-
maten gaat naar landen van de Euro-
pese Unie. Ten tweede, drie landen 
— Frankrijk, Duitsland en Italië -
namen 87 percent van deze export 
af. Ten derde, Frankrijk en Duits-
land zijn onze belangrijkste afne-
mers, met respectievelijk 47,5 en 36,5 
exportaandeel. Ten vierde, de 
Vlaamse tomaten zijn nagenoeg af-
wezig op de Engelse markt. 

Anderzijds houden de exportcijfers 
geen rekening met de lage prijsnote-
ringen waaronder onze sterk export-
gerichte tuinbouwsector nu al twee 
jaar gebukt gaat. De gemiddelde sei-
zoenprijs van paprika's liep bijvoor-
beeld terug van 52,01 naar 42,71 
frank. In 1991 bedroeg de prijs nog 
58,21 frank. De gemiddelde seizoen-
prijs van tomaten daalde van 30,97 
frank in 1991 tot 24,91 frank in 1992 en 
tot 23,58 frank vorig jaar. De ongun-
stige prijsevolutie heeft als gevolg 
dat bedrijven, die fors geïnvesteerd 
hebben in de produktie van tomaten, 
witloof, komkommers en paprika's, 
in zware moeilijkheden komen. 
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De problemen zijn van structurele 
aard. In de eerste plaats is er de 
structurele overproduktie. De pro-
ducenten willen hun krimpende 
winstmarges compenseren via een 
hogere produktie. Aldus komen ze 
in een vicieuze cirkel terecht. Ten 
tweede schakelen heel wat Vlaamse 
landbouwers ten gevolge van de Eu-
ropese landbouwhervormingen over 
op tuinbouw. In een dergelijke con-
text kan kwaliteit alleen de tuin-
bouwsector niet rechthouden. Onze 
tuinbouwprodukten behoren wat de 
kwaliteit betreft ontegensprekelijk 
tot de Europese top. Maar hiertoe 
zijn permanent belangrijke investe-
ringen vereist. Krimpende winstmar-
ges leggen dus een zware hypotheek 
op de toekomstige investeringen van 
onze tuinders. 

Een derde negatieve factor is van 
intra-communautaire aard. De prijs-
druk vanuit landen met gedevalueer-
de munten — Griekenland, Italië, 
Portugal en Spanje — neemt toe. 

De zuidelijke EU-staten genieten 
bovendien financiële steun voor 
tuinbouwprojecten. Met hun lagere 
lonen en beter klimaat verhogen zij 
de concurrentiedruk op de Vlaamse 
tuinbouwers. 

Ten vierde blijft de concurrentie uit 
bepaalde landen aan de Middelland-
se Zee een nijpend probleem voor 
onze tuinbouw. Wij denken hier 
vooral aan het dumpen van kwalita-
tief minder goede Marokkaanse to-
maten op de Europese markt. 

Ten slotte oefenen de financiële 
steun van de EU, ik denk speciaal 
aan Spanje en Portugal, de goedkope 
arbeidskost en de interessante in-
vesteringsperspectieven aantrek-
kingskracht uit op een aantal ont-
moedigde maar ondernemingsgezin-
de Vlaamse tuinbouwers om een 
nieuwe onderneming op te starten in 
Oost-Europa. Op termijn leidt dit tot 
zelfdestructie van de Vlaamse tuin-
bouw. 

Uit dit alles blijkt duidelijk de com-
plexe situatie voor onze Vlaamse 
tuinders : met name structurele over-
produktie, concurrentie binnen en 
buiten de EU en incentives om el-
ders te gaan investeren. Bovendien 
kunnen sommige groeperingen het 
niet nalaten de Europese solidariteit 
en de regels van de vrije markt in 
vraag te stellen. Ik heb de aandacht 
gevestigd op Frankrijk omdat wij op 
die zeer belangrijke markt erg 
kwetsbaar zijn geworden. De Franse 
land- en tuinbouworganisatie Coördi-
nation Rurale voert een agressieve 
campagne ten voordele van de Fran-
se groenten en fruit. Deze Coördina-
tion Rurale heeft aan alle directies 
van de Franse grootdistributie de 
volgende fax toegestuurd : "Il serait 
souhaitable, pourqu'il ne regne pas 
un climat d'insécurité dans les ray-
ons fruits et légumes de vos magasins 
ou de vos entrepôts et ce a compter 
de début mars 1994 que vous don-
niez la préférence aux produits 
frangais. Nous comptons sur votre 
rapide compréhension pour eviter de 
violentes represailles. De votre colla-
boration dépendra la bonne marché 
de vos magasins, que nous visiterons 
régulièrement". Deze fax heeft reeds 
negatieve resultaten voor onze ex-
port van Vlaamse groenten en fruit. 
Het is trouwens niet de eerste keer 
dat de Franse distrubutie een sys-
teem van latent protectionisme han-
teert. In het recente verleden vond 
men boven de rekken van tomaten 
in de grote Franse winkelcentra 
foto's met de naam van de Franse 
producent, met daarop de slogan 
"Steun dit bedrijf, zo steunt u uw 
regio". Dergelijke vormen van pro-
tectionisme doen een negatieve evo-
lutie vrezen voor de toekomst van de 
Vlaamse tuinbouwprodukten en 
fruit, te meer daar de Franse markt 
onze eerste afnemer is. Deze structu-
rele en occasionele problemen in 
acht genomen, wil ik een lans breken 
voor tegemoetkomingen aan de 
Vlaamse tuinbouwers van komkom-
mers, witloof en paprika's. Zeer 
concreet stel ik voor om de betrok-
ken tuinbouwers tegemoet te komen 

via speciale maatregelen ten laste 
van het Vlaamse Landbouwinveste-
ringsfonds naar analogie met de re-
geling voor de tomatenbedrijven, na-
melijk een uitstel van aflossing met 
verlenging van de LIF-tussenkomst 
voor de lopende kredieten van de 
betreffende bedrijven. 

Mijnheer de voorzitter, de door mij 
voorgestelde maatregel moet wor-
den beschouwd als een toepassing 
binnen het bestaande wettelijke 
kader met als doel de getroffen sec-
toren zo snel mogelijk een hulpmid-
del aan te reiken om de actuele 
moeilijkheden te overwinnen. Deze 
regeling kan echter enkel een transi-
toir karakter hebben. Het huidige 
systeem van de LIF-steun dat voor-
namelijk gericht is op produktiever-
hoging, lijkt immers op lange termijn 
niet het adequate middel om de land 
— en tuinbouwsector te ondersteu-
nen. Vandaar dat wij andere pistes 
moeten ontwikkelen. Ik ben er mij 
van bewust dat in de eerstkomende 
jaren die denkpiste niet kan worden 
gerealiseerd omwille van de kleine 
winstmarges en de kleine rentabili-
teit van de tuinbouwsector. Dat be-
tekent dat wij op lange termijn moe-
ten durven denken. Daarom spoor ik 
de land- en tuinbouwsector aan om 
zelf een privé georganiseerd solida-
riteitsfonds op te richten. Dit fonds 
zou worden gefinancierd door vrij-
wille bijdragen en verzekeringstech-
nieken. De land- en tuinbouwsector 
zou hierdoor effectiever en sneller 
kunnen inspelen op de noden binnen 
de eigen sector. Een dergelijk sys-
teem verlicht de budgettaire kost 
van de overheid en responsabiliseert 
de sector om de intra-sectorale soli-
dariteit te garanderen. 

De structurele problemen en de bik-
kelharde concurrentie binnen en 
buiten Europa nopen ons tot de ont-
wikkeling van een effectief en cohe-
rent exportbeleid. De promotie van 
onze tuinbouwprodukten moet hier-
bij één van de hoekstenen worden. 
De Vlaamse tuinbouwprodukten be-
horen kwalitatief tot de Europese 
top en kunnen derhalve in normale 
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omstandigheden de concurrentie 
met buitenlandse produkten aan. 
Bovendien beschikt de Vlaamse 
tuinbouwsector over een hoogge-
kwalificeerde know how. Promotie 
vormt een onmisbaar element om de 
rentabiliteit en het inkomen van de 
Vlaamse tuinders veilig te stellen. 
Door de regionalisering van de Na-
tionale Dienst voor de Afzet van 
Land- en Tuinbouwprodukten krijgt 
Vlaanderen de mogelijkheid om 
extra inspanningen te doen voor de 
promotie van de eigen tuinbouwpro-
dukten. Improvisatie moet hierbij 
worden vermeden. Elke kans op ver-
ruiming van de export zal moeten 
worden aangegrepen. Ik stel vast dat 
de export naar Polen momenteel 
sterk toeneemt. Veel zal echter af-
hangen van het statuut dat de 
Vlaamse Dienst voor de Afzet van 
Land- en Tuinbouwprodukten zal 
krijgen. Met andere woorden, in 
hoeverre zal de bevoegde minister 
het beleid naar zich toetrekken ? 
Welke mate van autonomie wordt 
gelaten aan de sector zelf ? Het lijkt 
mij logisch dat niemand beter dan de 
mensen uit de sector zelf weten op 
welke manier de promotie van hun 
produkten moet worden verzorgd. 
Immers zij weten het best welke spe-
cifieke kwaliteiten hun produkt bezit 
en waarin het zich onderscheid van 
de buitenlandse concurrenten. Er 
moet te allen prijze worden verme-
den dat het beleid van de Vlaamse 
Dienst voor de Afzet van Land- en 
Tuinbouwprodukten al te zeer wordt 
bepaald door de bevoegde minister. 
Daarom lijkt het mij aangewezen de 
organisatie van de promotie voor de 
Vlaamse tuinbouwprodukten zo veel 
mogelijk in handen van de expor-
teurs te geven. Concreet kan hierbij 
worden gedacht aan een gedeeltelij-
ke of volledige privatisering van de 
promotiebudgetten van de Vlaamse 
Dienst voor de Afzet van Land- en 
Tuinbouwprodukten, teneinde de in-
spraak van de sector te maximalise-
ren en onze exporterende KMO's te 
steunen. 

De producenten van tomaten, kom-
kommers, witloof en paprika's wer-
den de jongste twee jaar geconfron-
teerd met een ineenstorting van de 
prijzen voor hun produkten. Ik ijver 
dan ook voor een tegemoetkoming 
van het Vlaamse Landbouwinveste-
ringsfonds in de vorm van een uitstel 
van aflossing, met een verlenging 
van de LIF-toelagen voor de lopende 
kredieten. Op lange termijn lijkt het 
echter aangewezen dat de sector ' 
zelf initiatieven neemt om de solida-
riteit met bedrijven in moeilijkheden 
te garanderen. De Vlaamse overheid 
moet de afzetvoorwaarden optimali-
seren in overleg met de sector. De 
exporteurs kunnen zelf verantwoor-
delijk worden gesteld voor de pro-
motie van de produkten. 

Mijnheer de minister-president, ik 
besluit mijn interpellatie met een 
aantal concrete vragen. 

Ten eerste, is de Vlaamse regering 
bereid in te gaan op de vraag van de 
komkommer-, witloof- en paprika-
sector naar een spreiding in de tijd 
van de terugbetaling van hun inves-
teringen ? 

Ten tweede, is de Vlaamse Regering 
van plan nog andere maatregelen te 
nemen ten behoeve van de stimule-
ring van het exportaandeel van de 
Vlaamse tuinbouw ? 

Ten derde, welk statuut zal worden 
toegekend aan de geregionaliseerde 
Nationale Dienst voor Afzet van 
Land- en Tuinbouwprodukten ? In 
welke mate zullen de producenten 
en de exporteurs betrokken worden 
bij het uitstippelen van het beleid 
van de Vlaamse Dienst voor Afzet 
van Land- en Tuinbouwprodukten ? 

Ten vierde, welke houding neemt de 
minister-president aan tegenover de 
privatisering van de promotiebud-
getten van de VDALTP ten behoeve 
van de exporteurs ? 

Ten vijfde, is de Vlaamse regering 
bereid een initiatief te nemen om op 
lange termijn de land- en tuinbouw-
sector zelf aan te sporen tot de op- 

richting van een privé-solidariteits-
fonds ? 

De voorzitter : de minister-president 
heeft het woord. 

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, de moei-
lijkheden in de tuinbouwsector zijn 
mij voldoende bekend. Ik kan de 
analyse van de toestand van de heer 
Vergote alleen maar onderschrijven. 

In het najaar van 1993 hebben de 
landbouworganisaties mij trouwens 
al verzocht speciale LIF-maatregelen 
te nemen. Na een grondig onderzoek 
heb ik beslist aan de gespecialiseerde 
bedrijven van tomaten onder ver-
warmd glas, die op ondubbelzinnige 
wijze kunnen aantonen dat er finan-
ciële moeilijkheden zijn, een jaar uit-
stel te verlenen van de LIF-toelage 
in rente en waarborg, met name voor 
de vervaldagen tussen 1 januari 1994 
en 31 december 1994. 

Terloops weze gezegd dat wij dezelf-
de maatregel hebben genomen voor 
de gespecialiseerde zeugenbedrijven. 
De kredietinstellingen zijn door mij, 
bij omzendbrief van 4 maart jongst-
leden, op de hoogte gebracht van 
deze beslissing. 

Er werd mij ook gevraagd deze 
maatregel voor gespecialiseerde to-
matenbedrijven uit te breiden tot 
haast alle tuinbouwsectoren. Dit 
voorstel is nog in onderzoek. 

Ik wil er wel de aandacht op vestigen 
dat ik met de toekenning van deze 
speciale maatregelen binnen de 
goedgekeurde begroting 1994 wens 
te blijven. Bij overschrijding zouden, 
door toepassing van de reductiecoëf-
ficient, de andere sectoren minder 
investeringstoelagen ontvangen, wat 
niet gewenst is. 

Voor de vraag of de Vlaamse rege-
ring van plan is nog andere maatre-
gelen te nemen ten behoeve van de 
stimulering van het exportaandeel 
van de Vlaamse tuinbouw, verwijs ik 
naar het Promotiefonds, de vroegere 
NDALTP. Zijn twee buitenlandse 
kantoren in Parijs en in Keulen wer- 
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Van den Brande 

ken in hoofdzaak voor de tuinbouw-
sector. Er wordt dus reeds een aan-
zienlijke inspanning geleverd. 

Het Vlaams Fonds voor de Promotie 
van de Produkten van de Landbouw, 
Tuinbouw en Zeevisserij werd opge-
richt bij het programmadecreet 1994, 
gepubliceerd in het Belgisch Staats-
blad op 29 december 1993. Volgens 
artikel 13, paragraaf 3, is dit instituut 
een pararegionale A. 

Het besluit van de Vlaamse regering 
van 16 maart 1994 heeft de werking 
van het Fonds geregeld. In navolging 
hiervan zijn de leden van de acht 
permanente werkgroepen bij minis-
terieel besluit benoemd. 

De installatievergaderingen van deze 
permanente werkgroepen zullen op 
het einde van deze week rond zijn, 
zodat op het einde van de maand 
juni kan worden overgegaan tot de 
oprichting van de Consultatieve 
Raad. Op 1 januari 1995 zullen wij 
dus van start gaan met een eigen 
Vlaams promotieprogramma. Wij 
mogen niet uit het oog verliezen dat 
een aantal zaken lang op voorhand 
gepland zijn. Vermits de voorstellen 
worden uitgewerkt in de permante 
werkgroepen, waarin deze groep op 
een evenwichtige manier vertegen-
woordigd is, zullen de producenten 
en de exporteurs zeer nauw betrok-
ken worden bij het uitstippelen van 
dit promotiebeleid. 

Voor wat de verdere ontwikkelingen 
betreft, onder meer de eventuele pri-
vatisering van de promotiebudgetten, 
wens ik eerst het resultaat af te 
wachten van de Vlaamse Landbouw-
conferentie die ik op 1 maart jongst-
leden heb opgestart. Ik kom daar 
straks nog op terug. In deze confe-
rentie zijn er zes werkgroepen actief. 
Een werkgroep houdt zich specifiek 
bezig met het Vlaamse promotiebe-
leid. De slotvergadering van deze 
conferentie is gepland op 4 juli 1994. 

Voor het antwoord op uw vraag met 
betrekking tot de oprichting van een 
solidariteitsfonds ter vervanging van 

het huidige systeem van de LIF-
steun wacht ik eveneens het resul-
taat af van de landbouwconferentie, 
meer bepaald van de werkgroep 
"Vlaams Landbouwinvesteringsbe-
leid". 

Misschien hebben wij ons in het ver-
leden te veel gericht op de produktie 
van tomaten en sla. Dat heeft wel-
licht geleid tot een te plotse over-
schakeling naar andere teelten. 

Mijn basisuitgangspunt voor de op-
volging van de NDALTP voor 
Vlaanderen en voor de hele LIF-re-
geling was het voorkomen van een 
discontinuïteit in de behandeling van 
de dossiers en in de promotie. Het 
ergste dat ons kon overkomen is dat 
men zou zeggen dat de regionalise-
ring de zaken in het honderd zou 
doen lopen. Ik meen te mogen zeg-
gen de de LIF-dossiers in deze over-
gangsperiode perfect zijn afgehan-
deld. 

Wij wilden in de eerste plaats verze-
kerd zijn omtrent de continuïteit in 
de afhandeling van de dossiers en in 
de promotie. 

Onze keuze voor een pararegionale 
A sluit niet uit dat wij een overleg 
hebben met de sector — de mensen 
op het terrein weten soms meer dan 
wij allemaal samen -, maar dan moet 
er een besluit volgen. Over bepaalde 
formules kan dus nog worden nage-
dacht. Mijnheer Vergote, privatise-
ring van de promotiebudgetten zoals 
u voorstelt, zal ook bepaalde conse-
quenties hebben als het misloopt. 

Ik stel voor stapsgewijs te werk te 
gaan. Wij zullen nagaan hoe we de 
LIF-tegemoetkomingen kunnen aan-
passen. Dat kan eventueel selectief 
gebeuren. In een Beleidsbrief over 
landbouw heb ik al laten verstaan 
dat we per 1 januari 1995 willen 
komen tot een heroriëntering, tot 
meer gerichte tegemoetkomingen, 
omwille van het specifieke van be-
paalde van onze produkten. Het lijkt 
mij aangewezen een eigen onder-
steuningspolitiek te voeren op het 
gebied van de land- en tuinbouw als-
mede voor de promotie. 

De voorzitter : De heer Vergote 
heeft het woord. 

De heer F. Vergote : Mijnheer de 
voorzitter, ik dank de minister-presi-
dent voor zijn antwoord. Het ver-
heugt mij dat hij deze problematiek 
ten gronde kent. 

Mijnheer de minister-president, ik 
pleit dus nogmaals voor speciale 
maatregelen voor de producenten 
van komkommers, witloof en papri-
ka's zoals die bestaan ten gunste van 
de tomatenproducenten. 

Ik wil ook vragen de KMO's die 
onze land- en tuinbouwprodukten 
op de buitenlandse markten verko-
pen, bij het beleid te betrekken en 
hen daartoe de middelen te verschaf-
fen. In mijn gemeente is er een 
KMO met een omzet van 600 mil-
joen die momenteel een belangrijk 
investeringsprogramma afwerkt, 
maar ingevolge de nieuwe expansie-
wetgeving geen centiem steun kan 
genieten, omdat het noch voldoet 
aan de criteria voor de grote onder-
nememingen, noch aan die voor de 
KMO's. 

Wij moeten onze aandacht niet zo-
zeer richten naar de opbouw van 
produktie maar wel naar nieuwe 
technologieën die meer specifiek 
zijn gericht op het besparen van 
energie, het dalen van de produktie-
kostprijs, het verbeteren van de kwa-
liteit en nieuwe milieuvriendelijke 
produktiemethodes. 

Mijnheer de minister-president, ik 
dank u omdat u bereid bent in de 
toekomst bepaalde aspecten die ik 
hier heb ontwikkeld in aanmerking 
te nemen. Ik hoop dat de landbouw-
conferentie die u in het leven hebt 
geroepen in die denkrichting zal 
gaan. 

— Het incident wordt gesloten om 
16.15 uur. 
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